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N
eko je rekao da je izrada oru`ja nalika umetni~kom radu. Za stru~wake u
razvijenom svetu ta umetnost je iskazana u {to ume{nijim re{ewima oru`ja,
a na{i oru`ari danas pokazuju i mnogo vi{e talenta od toga – oni su se iz-
ve{tili i u umetnosti pre`ivqavawa. Direktor mr Dragoqub Grujovi} sma-
tra da }e mudra politika i inostrani partneri pomo}i da Zastava stane na

stabilnije noge. A da li }e im rad olak{ati pristupawe na{e zemqe Partner-
stvu za mir i kakve se sada perspektive pred wima otvaraju? 

– Okvirnim sporazumom o Partnerstvu za mir definisano je da se mogu us-
postaviti zajedni~ki razvoj i proizvodwa naoru`awa i vojne opreme. To je veo-
ma va`no za nas, ali i za brz oporavak ekonomije Srbije. Osim odbrambene in-
dustrije, koja je finalista za odre|ene proizvode, postoji i prate}a industrija
koja }e se u ve}oj meri uposliti i br`e oporaviti. Sigurno je da ni cene rada
ne}e ostati na istom nivou – mora}e da rastu. Mislim da }e ta saradwa na{e
zemqe sa svetom u oblasti NVO doprineti da se uvedu nove tehnologije koje }e
se postepeno primewivati i u civilnoj proizvodwi, a na taj na~in }e se i pri-
vreda podi}i na vi{i nivo. Mi smo izgubili korak sa svetom pre 15-16 godina.
Ali, iako ekonomisti ka`u da za svaku godinu propadawa treba dve oporavka,
mislim da }e odbrambena industrija uspeti da se oporavi u tom procesu br`e
nego godinu za godinu. Ali, iskqu~ivo u saradwi sa svetom. Sama, to ne mo`e. 

– Zastava je fabrika koja proizvodi vojno naoru`awe i ima oko 70 odsto
instalisanih kapaciteta za vojni program, a oko 30 odsto za civilni, s tim {to
je sprovedena konverzija vojnog i civilnog programa. Posledwih 15 godina ima-
li smo mawe od 10 odsto civilnog proizvoda, a sada imamo 30. I tih 30 odsto je
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nalazimo u tom regionu, mislim da }emo imati i finalizaciju
odre|enih proizvoda strane konstrukcije.

U na{oj fabrici su se svojevremeno proizvodili protiva-
vionski topovi do kalibra od 40 mm i kupole za borbena vozila
pe{adije i policije. I u tim kapacitetima mogu se ubudu}e proiz-
voditi komponente za program borbenih vozila svetske produk-
cije, danas posebno aktuelna laka oklopna vozila.

Znaju li to i va{e inostrane kolege?
– Mislim da znaju. Postoji

mogu}nost da se u narednom pe-
riodu razgovara sa svetskim
kompanijama o tome na koji na~in
mo`emo da uposlimo svoje kapa-
citete. Zastava je kontaktirala
posebno evropske kompanije.
Razgovarali smo sa wihovim
predstavnicima i ovde i kod wih,
a posebno na sajmovima, gde smo
razmenili informacije o tome
{ta mo`e da bude predmet daqe
saradwe. I te evropske kompa-
nije su bile zainteresovane za
saradwu sa nama, s tim {to je po-
stojala prepreka koja je sada

danas maksimalno uposleno zahvaquju}i saradwi sa svetom, pre
svega Remingtonom. A od onih 70 odsto maksimalno radi 15 od-
sto. Veliki broj ma{ina ne radi, slobodan je veliki broj kapaci-
teta i mo`emo da ih uposlimo. Naravno i qude. 

Sa kojim sredstvima naoru`awa "Zastava" namerava da iza-
|e na novo tr`i{te?
– Ve} sada ima dosta proizvoda. Mi smo i ranije proizvo-

dili pe{adijsko oru`je za svetsko tr`i{te i mislim da }e sada,
a i u narednih 50 godina, biti
aktuelan sistem kala{wikov.
Nema novih sistema koja su na
vidiku, a mogu da ga zamene. Mi
ve} sada imamo oru`je tog siste-
ma u isto~nim kalibrima i u ka-
librima Natoa. Tako|e, mo`emo
re}i da pripadnici mirovnih mi-
sija u svetu koriste na{e naoru-
`awe. Zastavino oru`je se pro-
daje i koriste ga regularne snage
koje odr`avaju red u Iraku. A to
su pu{ka M-70, automat M-92,
snajperska pu{ka M-91, te mi-
traqez M-84 i laki pu{komitra-
qez M-72, a za policiju i pi-

PUTEVI ORU@JA

Delatnost preduze}a Zastava-oru`je regulisana je Za-
konom o proizvodwi i prometu naoru`awa. To je dobar za-
kon, prilago|en evropskim i svetskim standardima, a uvo-
|ewem civilne kontrole marta pro{le godine, postalo je
vidqivo i kako se izvode transakcije. Mi smo i pre toga
kao Zastava-oru`je imali vrlo jasne puteve i jedino je bi-
lo mogu}e izvesti oru`je u zemqe za koje imamo dozvole. U
fabrici imamo evidenciju od 1853. za svako oru`je gde je
oti{lo, ali se govori o prvom korisniku. Reeksporte ne
dozvoqavamo, ali nas niko ne pita, pa zato i ne znamo {ta
se daqe sa oru`jem doga|a.

IZVOZ U JERMENIJU

– Zastava je od juna 2006. do nedavno bila zbog, kako
se ka`e, vi{ih dr`avnih interesa uskra}ena da u Jermeni-
ju izveze ono {to je ranije ugovoreno. Re~ je o dva ugovora,
vrednosti od oko 2,55 miliona dolara. Krajem pro{le go-
dine, anga`ovawem dr`avnih organa omogu}en im je povra-
tak na to tr`i{te. Dogodilo se to posle neusli{enih zah-
teva za kompenzacijom i ~etvorodnevnog {trajka u fabri-
ci. Grujovi} o~ekuje da u fabriku stignu inspektori naru~i-
oca iz Jermenije, pod uslovim da kupac u  me|uvremenu nije
odustao od nabavke. – Mi ve} sada imamo u magacinima ro-
bu vrednu oko dva miiliona dolara, tako da isporuka mo`e
da krene – dodaje direktor Zastave.

{toq kalibra 9 mm CZ-99. Pretpro{le godine prodali smo ro-
be u vrednosti od oko 8,5 miliona dolara za mirovne misije,
pro{le ne{to mawe, ali uskoro o~ekujemo ve}u prodaju.

Modifikacije }e doneti i nove proizvode na bazi starih,
pa mo`emo jo{ neku deceniju da radimo takve sisteme jer }e oni
imati pro|u. A ako se u me|uvremenu izmeni program, br`e }e se
raditi sa stranim partnerom, nego {to bismo to mogli sami. Na-
dam da }emo osim postoje}eg programa imati i neki novi svetski
brend koji }emo raditi u saradwi sa nekom od svetskih kompani-
ja. Mo`emo ga proizvoditi kod nas u celini ili samo komponente
koje }e se montirati u nekoj drugoj fabrici u svetu. Me|utim, po-
{to se kompletna proizvodwa seli sa zapada na istok, a mi se

uklowena – nismo bili u Partnerstvu za mir. Obnovili smo po-
zive za kontakte i imamo priliku da se u ovoj godini, na sajmovi-
ma i u drugim prilikama, sretnemo sa qudima iz tih kompanija,
koje ve} znamo, i da dogovaramo posao.

Na osnovu ~ega se zasniva va{e uverewe da }e do sredine
2007. godine "Zastava" potpisati prve ugovore?
– Logi~no je da to uradimo u ovoj godini i da imamo dogovo-

rene konkretne poslove, jer smo ih skoro definisali pre neko-
liko godine, ali tada nismo mogli da uspostavimo saradwu. Znam
da su "municija{i" bili zapo~eli kooperaciju sa jednom evrop-
skom fabrikom, a onda su dobili odgovor da moraju da prekinu. 
Mi mo`emo najpre da ugovorimo mawi posao, na primer da bude-
mo isporu~ioci za neke delove. Kona~no i nama se nudi da dobi-
jemo jeftine delove od drugih proizvo|a~a oru`ja u svetu. Razne
kompanije nude Zastavi da budu podisporu~ioci. Tako da sam si-
guran da }emo ove godine imati bar neki posao u okviru toga spo-
razuma i da }emo mo}i slobodno da isporu~ujemo delove ili
sklopove za neke firme sa zapada, a da koristimo pri tome vojne
kapacitete. Ipak, mnogo je zna~ajnije da na{a vojna industrija
zajedni~ki nastupi i da na|emo partnera sa kojim bismo zajed-
ni~ki nastupali. 

O~ekujem da Ministarstvo odbrane, ta~nije Uprava za od-
brambene tehnologije, pokrene inicijativu i da to odradimo na
nivou odbrambene industrije Srbije, zajedno sa Ministarstvom



Nameravamo da smawimo potro{wu energenata i da se
maksimalno ukqu~imo u {tedwu, ali i da smawimo tro{kove u
proizvodwi. Kotlarnica koja }e biti instalisana u Zastavi sma-
wi}e tro{kove oko pet puta. Anga`ovali smo pozivni tender za
vi{e firmi –  prijavile su se 24 koje su uradile projekte i tre-
nutno je sedam u u`em izboru. Tako|e smo uveli kompresore za
komprimovani vazduh, tako da smo i tu re{ili problem velike
potro{we struje. Fabrika je znatno restrukturisana. Proiz-
vodwu smo grupisali u dve hale –  jedna proizvodi vojne artikle,
a druga civilne. Smawili smo tro{kove energije i napravili
boqi radni ambijent. Imamo i radionicu za usluge gra|anima i
tu zaradimo oko milion dinara mese~no. 

Kolike su plate zaposlenih?
– Budu}i da ~esto imamo hitne isporuke i potrebu da se

zavr{e poslovi, imamo produ`eno radno vreme, nekad se radi
i subotom, tako da neki radnici mogu da zarade i do 50.000 di-
nara. Ali to mo`e samo 20 – 30 radnika, dok je prosek plata u
fabrici oko 21.000 dinara. To je malo ni`e od republi~kog
proseka, ali su plate redovne. Kada se posao bude razvijao i
kada budemo mogli da pokrijemo sve tro{kove, zara|iva}e se
vi{e. Glavni nam je problem neproduktivna radna snaga. Ovde
je dugo bio moto – nema vi{ka radnika nego mawka posla. To je
trajalo do pre dve godine, i taj moto je promewen. Nismo mi
krivi {to nema posla ni u celoj zemqi. A onda su po principu
dobrovoqnosti otpu{tani radnici – iz administracije 510 za-
poslenih, a 400 iz proizvodwe. Ali administracija je i daqe
velika, ~ak su i neki in`eweri vi{ak u fabrici – potrebno je
bar 50 odsto mawe. Postoje i mnoge druge slu`be koje bi mogle
da se racionalizuju, ali i pored pritiska vlade to }emo mora-
ti da uradimo postepeno, po principu dobrovoqnosti. 

Za Vojsku Srbije je veoma zna~ajno ono {to proizvodite.
Kada o~ekujete da se u Tehni~kom opitnom centru zavr{e is-
pitivawa pu{ke M-2?1?
– Bilo je nekih zastoja od pola godine zbog istra`ivawa

koja su u me|uvremenu ra|ena. Postojalo je vi{e zahteva kori-
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odbrane i Ministarstvom za privredu. Mislim da je zna~ajno da
se ta akcija koordinira, mada nije nebitna ni pojedina~na ini-
cijativa. Ali, u prvom slu~aju lak{e }emo do}i do partnera koji
mo`e da bude zanimqiv za vi{e na{ih preduze}a, nego da idemo
na pojedina~ne slu~ajeve. 

Ako se potpi{u ti ugovori ho}ete li mo}i da ispunite tra`e-
ne uslove i dostignete zahtevani procenat proizvodwe i vre-
me isporuke, s obzirom na kapacitete i preostali kadar?
– To zavisi od obima posla. Rekao sam da }emo u po~etku pri-

hvatati mawe poslove. Prilago|ava}emo kapacitete i koristiti
priliku da modernizujemo fabriku. Bilo bi logi~no da i na{a fa-
brika bude savremena kao evropske koje imaju vrlo racionalno
postavqenu radnu snagu, mnogo mawe tro{kove, a ve}u produktiv-
nost. Mi mislimo da }emo postepeno re{iti i problem velike re-
`ije i neprofitne radne snage, a potom obnoviti radnu snagu i po-
stepenim procesom uve}avati obim posla koji bi se radio.

A kada je re~ o kapacitetima, postoji infrastruktura, po-
stoje ~itavi objekti, jedan od wih ima 4.500 kvm sa svim instala-
cijama i prazan je, a mogao bi da se koristi za uspostavqawe no-
vih proizvodnih linija. Treba nabaviti nove ma{ine, alate i
sve ostalo, ali je najva`nije da preko saradwe sa svetom dobija-
mo stalno tr`i{te. A dobi}emo sigurno ono tr`i{te koje odgova-
ra kompanijama koje sa nama u|u u posao, a onda je mnogo lak{e
da se planira sve ostalo. Mislim da }e proces konsolidacije
preduze}a odbrambene industrije mnogo br`e da se zavr{i ako
u|emo u saradwu sa nekom svetskom kompanijom.

Ima li "Zastava" dovoqno kvalitetnih i kvalifikovanih maj-
stora? Svi ka`u da su im zbog smene generacija oti{li oni
stariji, najiskusniji, a mla|i jo{ nisu dobro ovladali poslom?
– Imamo majstora svih specijalnosti. Jeste, pretpro{le go-

dine dobrovoqno je oti{lo 400 radnika koji su radili u proce-
su proizvodwe na specifi~nim, ali razli~itim operacijama, pa
i onim kqu~nim, ali pre toga oni su obu~ili mla|u generaciju.
Tada, na`alost, nismo imali mlade radnike. Pro{le godine za-
poslili smo jednu grupu mladih, wih 174 od 18 do 25 godina. To
su tehni~ari, pogonski tehni~ari i tehni~ari numeri~kih ma{i-
na, ali i KV radnici. Obu~avani su ~etiri meseca, a program
smo radili preko Nacionalne slu`be za zapo{qavawe. Posle
~etiri meseca polo`ili su sve ispite i vrlo uspe{no rade odre-
|ene, ~ak i odgovorne operacije. Ne ka`em da su odmah spremni
za sve poslove i produktivnost koju su postizali wihovi prethod-
nici, ali smo uspeli da na wih prenesemo specifi~na znawa i
u~inili sve da se ne izgube. 

Budu}i da nam je i plan uve}an, ove godine ponovo }emo u
proces obuke ukqu~iti bar 200 mladih radnika, svih specijalno-
sti, i potom ih primiti da rade. Primili smo i nekoliko in`e-
wera i nameravamo da postepeno obnovimo i sav kreativan ka-
dar. I ta znawa moraju se preneti na nekoga.

Va{a fabrika se modernizuje i nabavqa savremenu opremu.
– Da, posle 16 godina pokrenuli smo novi investicioni ci-

klus. Pro{le godine prvi put smo  uspeli da kupimo savremenu
opremu – numeri~ke obradne centre. Kupili smo 21 ma{inu. Je-
danaest je u avgustu pu{teno u proizvodwu, a za neki dan nam sti-
`e jo{ 10. Ulo`ili smo oko dva miliona evra i dobili opremu
prakti~no najnovije generacije. Br`e rade za 90 odsto nego ra-
nije generacije tih ma{ina. Imamo nameru da ove godine inve-
stiramo tri miliona evra i da kupimo jo{ 30 ma{ina, da moder-
nizujemo termi~ku obradu i stvorimo uslove za obradu ner|aju-
}eg ~elika. Time }emo ispuniti zahteve Remingtona da isporu~uje-
mo ove godine i takav proizvod. Tako|e, ulo`i}emo i u moderni-
zaciju proizvodwe kundaka. 

Ugovorom o konverziji duga dr`ava je pove}ala svoje
u~e{}e u vlasni{tvu preduze}a odbrambene industrije



snika da se urade jo{ neka poboq{awa i mislim da je to bilo
opravdano. Ispitivawa bi trebalo da se zavr{e po~etkom ove
godine a sve primedbe koje posle elaborata TOC-a budu usvajane
na Vojnotehni~kom savetu ugra|iva}emo u prvoj seriji. Mislim da
Vojska nije ni{ta izgubila jer ona u tom periodu nije ni mogla da
se oprema. Va`no je da Zastava ima {ta da ponudi za vojnika 21.
veka.

Da li je ta~no da neke zemqe, koje `ele da kupe M21, uslo-
vqavaju kupovinu opremawem na{ih oru`anih snaga tom pu-
{kom?
– Nije bilo tako direktnog uslovqavawa. Me|utim, refe-

renca je da svako oru`je koje se izvozi treba da bude u vojsci ze-
mqe koja ga izvozi jer je logi~no pitawe koje mo`e da postavi
uvoznik – za{to se kod vas ne koristi. Za sada nam taj uslov ne
pravi problem. Na{a pu{ka je dobila potvrdu da ju je na{a voj-
ska prihvatila i posle toga su neke zemqe kupile M-21 za regu-
larnu vojsku, a koristi se i mirovnoj misiji u Iraku. 

Ruski "kala{wikovi" iz serije AK 100 ura|eni u kalibru
Natoa nisu se pokazali uspe{nim. Kakva su va{a iskustva
sa tim kalibrom na na{oj M21?
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SEOBA TEHNOLOGIJA NA ISTOK

– Zapadni svet je ve} video potencijale na{e fa-
brike i cele srpske odbrambene industrije tokom
raznih poseta i preko na{ih proizvoda koje izvo-
zimo i prikazujemo po svetu, a mogli su da se uvere
i u to da postoji jak potencijal u znawu, kadru i ka-
pacitetima. Posebno je va`no bogato iskustvo
stru~waka i radnika raznih profila i saznawe da
mi mo`emo biti vrlo pouzdan partner za mnoge po-
slove koje Nato ina~e poverava isto~nim zemqama
jer tamo, osim kvaliteta, nalaze i ni`u cenu rada.

Rusi jesu napravili sistem AK101 i on se mo`e meriti sa
svetskim re{ewima. Ipak, oni ne nameravaju da se dominantno
bave sa kalibrom 5,56 mm jer kao i Amerikanci rade na novom
kalibru, koji bi trebalo da bude izme|u 6 i 7 mm. Sem toga, Rusi-
ja ima kalibar sli~an Natou – 5,45 mm, a kalibar Natoa razvili
su na svojim pu{kama da bi mogli da ih izvoze. Do sada su izvezli
male koli~ine, po mojim podacima nekoliko hiqada komada. Mo-
`da nisu zadovoqni jer ceo sistem nije dovoqno ispitan.

Sistem kala{wikov jeste pode{en za mali kalibar, a pozna-
to je da se za mali kalibar te{ko pravi automatika i tu je velike
probleme imao i ruski konstruktor Kala{wikov kad je radio pu-
{ku 5,45 mm. Tokom vi{e godina na{i konstruktori re{ili su sve
probleme. Mi smo imali novi model svakih pet godina. To su mode-
li M-85, M-90, M-95 i sada M-21. Na novoj pu{ci je primeweno
sve {to je ranije na tim modelima ispitano. Novi su i materijali
i dizajn, a sa plasti~nim oblogama i preklapaju}im kundakom pu-
{ka je dobila nov, savremen izgled. Najva`nija je wena funkcio-
nalnost. ^esto dobijamo i-mejlove sa ira~kog fronta u kojima se u
ve}ini slu~ajeva ka`e da im je na{a pu{ka spasila ̀ ivot – jer ni-
je otkazivala. Pohvalu kvaliteta je prijatno ~uti. Tako|e, prili-
kom isporuke koje smo imali pro{le godine za mirovne misije, do-
bili smo potvrdu od inspektora koji su primali robu kod nas da su
na{i proizvodi, posebno na{ mitraqez M-84, najboqi serijski
proizvedeni mitraqezi trenutno u svetu. Mi se trudimo da odr`i-
mo kvalitet. Imamo dobru zavr{nicu i sve materijale primewene
kako treba. Ura|eni su propisno i svi termi~ki postupci pa na{a
oru`ja – pu{ka, mitraqez i snajperska pu{ka – imaju dug vek i
funkcionalnost.

Mewa li se odnos dr`avnih organa prema vojnim fabrika-
ma? Postoji li jo{ bojazan oko proizvodwe i izvoza oru`ja
ili se ekonomski razmi{qa? 
– Mislim da su dr`avni organi, pre svega Ministarstvo za

privredu, shvatili zna~aj odbrambene industrije i onoga {to do-
nosi zemqi preko tehnolo{kog napretka i finansijskog efekta.
Zato su nas i podr`ali pretpro{le godine odlukama sa sednice
od 10. marta. Tada je prihva}en program restrukturisawa {est
preduze}a odbrambene industrije. Zakqu~ci su bili vrlo korekt-
ni i ve}i deo Vlada je ispunila. Ispunila je, u ve}ini, finansij-
sko restrukturisawe. Vlada je prihvatila da nas podr`i u nared-
nom periodu. Proletos smo se transformisali u akcionarsko dru-
{tvo i 70 odsto kapitala ili akcija preduze}a pripalo je dr`avi.
Nedavno je konvertovan deo Zastavinih dugova prema MO, pa je
udeo dr`avnog kapitala u Zastavi porastao na 88 odsto. Ispuwe-
ne su i obaveze u vezi sa re{avawem programa vi{ka uposlenih.
Ostalo je dug prema lokalnoj samoupravi.

Vlada je pomogla da se preduze}e modernizuje. Prihva}eni
su programi koji su ura|eni zajedno sa Ministarstvom odbrane
i mi smo tada predvideli da se u modernizaciju fabrike u peri-
odu za pet godina ulo`i milijardu i 123 miliona dinara. Pret-
po{le godine Vlada nije mogla da nas kreditira. Pro{le smo
o~ekivali da }emo od dr`ave dobiti povoqne kredite za moder-
nizaciju proizvodnih linija i krenuli smo sami da to radimo sa
prili~no skupim komercijalnim kreditima. Ve} smo pri kraju da
prvi vratimo, a drugi smo tek uzeli. O~ekujemo da }e Vlada dati
sredstva iz fonda za odbrambenu industriju koji je predvi|en
jednim zakqu~kom na sednici od 10. marta 2005. Napravili smo
pomak u modernizaciji, ali smo u{li u finansijske pote{ko}e.

Sa druge strane, na{e preduze}e nije ispunilo obavezu restruk-
turisawe radene snage. Sproveli smo je samo delimi~no. Pretpro{le
godine je, po raznim osnovama, iz preduze}a oti{lo oko 1.000, tako da
sada imamo 2.700 radnika. Iako nas je za tre}inu mawe, mi i daqe ne
mo`emo da platimo poreze i doprinose. Dr`ava je krajem pro{le go-
dine odradila jo{ jedan dug prema EPS-u i sada smo dosta rastere}e-
ni. Mislim da je to uradila zato {to je shvatila zna~aj preduze}a. 

Mira [VEDI]
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